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کارگران شهرداری مریوان 
دست از کار کشیدند

کارگران شــهرداری مریوان در اعتراض به عدم 
دریافت حقــوق، از جمع آوری زباله های شــهری 
اجتناب کردند. این کارگــران در گفت وگو با ایلنا، از 
عدم پرداخت دســتمزدها به رغم وعده های مکرر 
مسئولان خبر دادند. این عده می گویند: در اعتراض 
به عدم پرداخت هفت ماه دســتمزد، دســت از کار 
کشیدیم و زباله های شهری را جمع نکردیم. کارگران 
مریوان هفته گذشته با حضور در استانداری کردستان 
خواســتار توجه به وضعیت نامناسب خود شدند و 
استاندار وعده داد که دستمزدها ظرف روزهای آینده 
پرداخت می شود. کارگران می گویند فقط یک ماه پایه 
حقوق گرفتیم و بعد از آن دیگر خبری از پرداخت نشد. 
بنا بر گفته این کارگران، حقوق کارمندان شهرداری 
مریوان نیز عقب افتاده و آنها نزدیک به شش ماه است 
حقوق دریافت نکرده اند. ایــن کارگران می گویند: 
نمی دانیم به کجا مراجعه کنیم. درمانده شده ایم و 

دیگر با این شرایط قادر به کار کردن نیستیم.
    

آقاپور علیشاهی:
اعتبارات کنونی کفاف 

»همسان سازی« را نمی دهد
عضو کمیســیون اقتصادی مجلــس گفت: با 
اعتباری که در نظر گرفته شده بعید است سال بعد 
هم همسان سازی حقوق بازنشستگان اجرایی شود.

معصومــه آقاپــور علیشــاهی در گفت وگو با 
خبرگزاری خانه ملت گفت: برای همسان  ســازی 
حقوق بازنشســتگان حداقل 30هــزار میلیارد 
تومان نیاز داریم. سهم بازنشســتگان برای قانون 
همسان سازی حقوقشان با شاغلان از لایحه 99 با 
کسری حداقل 5 تا 6 هزار میلیاردی روبه رو است و به 
بیانی دیگر، سال 99 برای بازنشستگان سال سختی 

به لحاظ شرایط اقتصادی خواهد بود.
نماینده شبستر در مجلس افزود: تورم و شرایط 
اقتصادی موجود در جامعه زندگی را برای قشــر 
خاصی از جامعه  مثل بازنشســتگان سخت کرده 
است. همسان ســازی حقوق بازنشستگان چند 
سالی اســت که امروز و فردا می شود و وعده  دولت 
به بازنشستگان هنوز عملی نشده است. وی درمورد 
بی توجهی تامین اجتماعی به همسان سازی حقوق 
بازنشستگان گفت: تامین اجتماعی یک سازمان 
مستقل است که دولت 150هزار میلیارد تومان به 
این سازمان بدهکار است. تا زمانی که دولت بدهی 
خود را به تامین اجتماعی پرداخت نکند این سازمان 
با کسری بودجه روبه رو بوده و برای همسان سازی 
حقوق بازنشستگان با مشــکل مواجه خواهد بود. 
نحوه محاسبه حقوق بازنشستگی آنها هم با خدمات 
بازنشستگان کشوری متفاوت است. اگر بدهی دولت 
جبران شود نیازی به بودجه  دولتی نخواهد داشت و 
بدون شک اقدام همسان سازی حقوق بازنشستگان 

می کنند.
    

صالحی نیا:
نقدینگی، دغدغه اصلی 
واحدهای صنعتی است

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران در مورد عمده ترین مشــکل و عامل 
تعطیلی و کاهش ظرفیت تولید واحدهای مستقر 
در شهرک های صنعتی، گفت: در واحدهای تولیدی 
مستقر در شــهرک های صنعتی که عوامل تولید 
در آن فراهم اســت، یعنی ماشین آلات آماده است 
و در زنجیره تأمین مــواد اولیه و عرضه محصول در 
بازارهای داخلی و صادراتی مشتری مناسبی وجود 

دارد، مشکل اصلی تأمین نقدینگی است.
به گزارش روابط عمومی وزارت صمت، محسن 
صالحی نیا گفت: از حــدود 10هزار واحد صنعتی 
راکد مستقر در شهرک های صنعتی تا پایان امسال 
هزار و 350 واحد دوباره به چرخه تولید باز می گردند 
که از این تعداد 940 واحد صنعتی در 9  ماه امسال 
عملیاتی شده و امیدواریم تا پایان امسال باقی مانده 
این هزار و 350 واحد صنعتی راکد دوباره به چرخه 
تولید بازگردند. وی اضافه کرد: با وجود این، رصد و 
پایش واحدها با ظرفیت مناسب، کاری همیشگی 
اســت که تنها در شرکت شــهرک های صنعتی 
اســتانی صورت نمی گیرد و اطلاعــات دریافتی 
در مورد مشــکلات این واحدها در مواردی مانند 
کمبود نقدینگی، قوانین بیمه تأمین اجتماعی و... 
به کارگروه های تسهیل و رفع موانع تولید استان، 

شهرستان و... منعکس و رفع می شود.
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اخبار کارگری

علی پیرولی

در نخســتین روز از فصل زمستان 
و در مراســمی با حضــور وزرای راه و 
شهرسازی و تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
تفاهم نامه ساخت مسکن ارزان قیمت 

برای کارگران امضا شد.
مطابق آنچه که اعلام شــد، قرار بر 
این است که در راستای سیاست های 
دولت بــا هدف کمک به رفع بخشــی 
از مشــکل دسترســی بــه مســکن 
خانواده های کارگری، بازنشستگان و 
مستمری بگیران تحت پوشش سازمان 
تامین اجتماعی، ســاخت واحدهای 
مسکونی مناســب و مقرون در دستور 

کار قرار گرفت.
»محمــود محمــودزاده« معاون 
مسکن و ساختمان وزیر راه همان روز 
درباره این تفاهم نامه گفــت: دولت و 
مشخصا وزارت راه و شهرسازی، زمین 
را به صورت رایگان 99 ساله تامین کرده 
و عملیات ساخت توسط دستگاه های 

حمایتی انجام می شود.
البته این تمــام ماجرا نبود. موضوع 
تهیه مســکن ارزان برای کارگرانی که 
زیر بار فشار هزینه های این نیاز اولیه و 
جدی زندگی قرار دارند، حداقل از مهر 
ماه در دستور کار شورای عالی کار قرار 

گرفته بود.
بیســت و ســوم مهر ماه و پس از 
برگزاری حداقل دو جلســه شــورای 

عالی کار با موضوع تامین مسکن برای 
کارگران، معــاون فرهنگی، اجتماعی 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی از 
تهیه مدل های جدیــد عملیاتی برای 
تسهیل تأمین مسکن گروه های مختلف 

کارگری خبر داد.
»ابراهیم صادقی فر« درباره آخرین 
وضعیت طــرح »مســکن کارگری« 
که در جلســه آخر شــورای عالی کار 
مطرح شــده بود، گفت: رویکرد اصلی 
مورد نظر در این طرح، تامین مســکن 
دست یافتنی و مقرون به صرفه متناسب 
با توان اقتصــادی خانوارهای کارگری 
فاقد مســکن با اســتفاده حداکثری 
از فرصت های قانونــی همچون ماده 
149 قانــون کار، ظرفیت های موجود 
و بهره گیری از اصــل هم افزایی منابع 
با مشــارکت دســتگاه های دولتی و 
بخش خصوصی مرتبط، جهت کاهش 
هزینه های تولید و قیمت تمام شــده 

مسکن خواهد بود.
وی افــزوده بــود: در ایــن طرح با 
شناسایی گروه های هدف و اولویت بندی 
آنها براساس شاخص های تعیین شده، 
متناسب با شرایط هر گروه جهت رفع 
دغدغه مســکن کارگران اقدام خواهد 

شد.
صادقی فر با بیــان اینکه هم زمان 
تفاهم نامه ای با مشــارکت وزارت راه 
و شهرســازی در حال تدوین است تا 
گروه های کارگری هدف شناســایی 

شوند، افزود: در حال حاضر چند مدل 
مختلف برای تامین مسکن گروه های 
مختلف کارگری آمــاده کرده ایم تا 
شــرایط تامین مســکن متناسب با 
وضعیت خانوار و گروهی که در آن قرار 
می گیرند، تسهیل شود و برنامه های 
حمایتی مــورد نیاز در نظــر گرفته 
شود. هم زمان جلســاتی با وزارت راه 
و شهرسازی پیگیری می شود تا این 
طرح جنبه عملیاتی داشــته باشد و 
صرفا به انعقاد یک تفاهم نامه بسنده 
نشــود. در قالب این طرح، مدل های 
مختلــف ازجمله تخصیــص زمین، 
تامین مصالح ســاختمانی با شرایط 
مناســب، حمایت از تامین مســکن 
کارگران در قالب تعاونی، تسهیلات 
حمایتی یا ســایر روش ها پیش بینی 
شده اســت تا کارگران براساس وسع 
مالی و سایر شاخص ها، در این طرح 

مورد حمایت قرار گیرند.
حال با گذشت نزدیک به سه هفته از 
انعقاد این تفاهم نامه و سه ماه از سخنان 
معاون فرهنگــی وزارت کار، صداهای 
متفاوتی از شــورای عالی کار به گوش 
می رسد اما نقطه اشتراک این اظهارات 
این اســت که تفاهم نامه وزارت کار و 
راه، بین اعضای این شورا چندان جدی 
گرفته نشده است چرا که به نظر می رسد 
صرفا تفاهم نامه ای به امضا رســیده اما 
راه های اجرایی کردن آن، اندیشــیده 

نشده است.

 امیدی به دولت برای 
خانه دار شدن نداریم

نماینده کارگران در شورای عالی کار 
درباره تأمین مسکن کارگران می گوید: 
هزینه مســکن و اجاره بها در شهرهای 
بزرگ و کوچک افزایش پیــدا کرده و 
بیشتر دریافتی کارگران بابت اجاره بهای 
خانه می رود. امیدی هم به تفاهم نامه 

دولت برای مسکن کارگران نداریم.
»ناصــر چمنــی« در گفت وگو با 
خبرگزاری تسنیم، درباره تفاهم  نامه 
مســکن ارزان کارگــران گفــت: 
تفاهم نامه ای کــه وزارت کار با وزارت 
مسکن منعقد کرد در دید عمومی، شاید 
تفاهم نامه خوبی باشد اما اینکه کارگران 
مشمول را چه کســی معرفی می کند 
بحث مهمی اســت. به نظر می رســد 
وزارتخانه کار با استعلام هایی که انجام 

می دهد کارگران را معرفی می کند.
وی دربــاره پیشــنهادات گــروه 
کارگری در شورای عالی کار افزود: در 

جلسه شــورای عالی کار پیشنهادات 
مختلفی مطرح شد. یکی از پیشنهادات، 
ساماندهی واحدهای مسکن مهر بود، 
وزارت کار می تواند با داشتن اطلاعات 
درباره خانه های تکمیل شده، کارگران 

را از این طریق صاحبخانه کند.
رئیــس کانون عالــی انجمن های 
صنفی کارگران با بیان اینکه یکی دیگر 
از پیشنهادات مربوط به بحث اجاره به 
شرط تملیک بود و معتقدیم می توان 
این شیوه را عملی و از طریق آن جامعه 
کارگری را خانه دار کــرد، گفت: اواخر 
هفته گذشته جلسه ای با اعضای کمیته 
دستمزد داشــتیم که در این جلسه در 
خصوص تخصیص مســکن به جامعه 
کارگری بحث شد و لوایح این آیین نامه 
برای ثبت نهایی به هیأت دولت ارسال 
شــد. در دهه 70 در ماده 149 قوانین 
کار ابلاغ شــد که کارفرمایان باید برای 
کارگران خود مســکن تهیــه کنند و 
همچنین دولت نیز مکلف است از قشر 
کارگر در این زمینــه حمایت کند اما 
متاسفانه این آیین نامه دچار مشکل و 

نقص هایی بود.
نماینده کارگران در شــورای عالی 
کار بیان کرد: در آیین نامه ای که در دهه 
70 تصویب شده بود محدوده مشارکت 
و اختیارات دولــت و کارفرمایان برای 
تهیه مسکن برای کارگران به طور کامل 
مشخص نشده بود و شبهه هایی در این 
زمینه ها وجود داشــت. در جلسه ای 
که اواخر هفته گذشــته تشکیل شد، 
سعی داشتیم که با ایجاد یک آیین نامه 
جدید، تمام نقوص آیین نامه پیشین را 
تصحیح کنیم و کارگران به مسکن که 
یکی از حقوق اصلی آنهاست، برسند. 
این آیین نامه به جلسات هیأت دولت 
ارســال و ابلاغ شــد تا پس از موافقت 
کابینه دولت، ثبت و در مرحله اجرایی 

قرار گیرد.
سال ۹۹، دنبال تامین مسکن 

کارگران خواهیم بود
عضو کارفرمایی شورای عالی کار نیز 
درباره معضل مسکن کارگران می گوید: 
شورای عالی کار برای سال 99 به دنبال 
ایجاد راهکاری است که بتواند با کمک 
دولت برای کارگران و اقشــار ضعیف و 

کم درآمد جامعه مسکن تامین کند.
»علی اصغر آهنی ها« در گفت وگو با 
خبرگزاری ایرنا افزود: موضوعی که برای 
سال 99 در دستور شورای عالی کار قرار 
گرفته، تامین مسکن برای اقشار ضعیف 

و کم درآمد جامعه است که البته در این 
خصوص تاکنون پیشنهادات فراوانی 

ارائه شده است.
وی احیای تعاونی ها و اتحادیه ها را 
عامل مهمی در تامین مسکن کارگران 
و کارکنان عنوان کرد و گفت: اگر دولت 
در این راستا حمایت کند و تسهیلات 
کم بهره در اختیار تعاونی ها قرار دهد، 
می توان تا حدی بســیاری مشکلات 

مسکن را برطرف کرد.
آهنی هــا یــادآور شــد: یکــی از 
پیشنهادات اصلی برای تامین مسکن، 
ایجاد سامانه ای در وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی است که بتواند با ثبت نام 
به روز متقاضیان مســکن، اطلاعات را 
به وزارت راه و شهرسازی انتقال داده و 
این وزارتخانه نیز با توجه به زمین ها و و 
همکاری انبوه سازان به ساخت مسکن 

اقدام کند.
عضو شــورای عالی کار کشــور، 
موضوع دیگر این شورا را تامین بسته 
خوراکی متناسب با ارز 4۲00 تومانی 
عنوان کرد و اظهار داشت: تهیه سبد 
خوراکی خانوار برای کارگران در سال 
99 از مهمترین مواردی است که در 

دستور کار قرار دارد.
آهنی ها تصریح کرد: نبود سیستم 
توزیع مناســب برای عرضه کالاهای 
خوراکی بین اقشار ضعیف و کم درآمد 
جامعه باعث شده تا این افراد متحمل 

هزینه های سنگین شوند.
وی در خصــوص میــزان افزایش 
دســتمزد کارگران برای سال 99 نیز 
خاطرنشان کرد: هنوز به شاخص معینی 
دست پیدا نکرده ایم اما ستاد دستمزد 
شورای عالی کار هم اکنون نشست هایی 
در رابطه با ســهم دستمزد کارگران در 
مناطق مختلف کشــور آغاز کرده و در 

حال جمع بندی است.

رویای صاحبخانه شدن با تفاهم نامه تعبیر نمی شود

ذوب درآمد کم کارگران در گرمای شدید هزینه مسکن

خبر

نماینده کارگــران در کمیته مزد شــورای عالی کار گفت: 
پنجمین جلسه کمیته مزد برای تعیین سبد معیشت خانوار 
کارگری در وزارت کار با حضور شرکای سه گانه برگزار و در مورد 

سبد هزینه خانوار کارگری بحث شد.
فرامرز توفیقی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، گفت: در این 
نشست، نمایندگانی از مرکز آمار ایران در مورد روش محاسبه 

سهم دستمزد از قیمت تمام شده کالاها توضیح دادند.
وی افزود: همچنین روش محاســبه تورم ماهانه در جلسه 
کمیته مزد ارائه شــد. هر یک از اعضــای کمیته توضیحاتی 
ارائه کردند و نماینده مرکز آمار در مورد روش محاســبه تورم، 
مولفه های تاثیرگذار در سبد هزینه معیشتی توضیحاتی ارائه 
کرد تا به این وسیله گزارشی برای شورای عالی کار در مورد ماده 

41 قانون کار که در مورد حقوق و دســتمزد کارگران صحبت 
می کند، ارائه کنیم.

نماینده کارگران در کمیته مزد وزارت کار اظهار داشت: اساس 
جلسه کمیته مزد و سبد معیشت خانوار کارگری بر دو پایه نرخ 
تورم و سبد معیشــت و هزینه خانوار کارگری استوار است که 
بســتگی به نرخ تورم اعلامی مرکز آمار ایران در سال 97 دارد. 
میانگین بعد خانوار برای مناطق شهری 3.5 نفر و برای مناطق 
روستایی 3.6 نفر در نظر گرفته شــده و آمار تورم و مؤلفه های 

تاثیرگذار در هزینه خانوار بحث می شود.
وی با بیان اینکه تورمی که نماینــدگان کارگران و خانوار 
کارگری با آن سر و کار دارد، با نرخ تورم مرکز آمار ایران متفاوت 
است، گفت: وقتی مولفه های اثرگذار بر نرخ تورم بررسی شود، عدد 

تورم سبد خانوار تفاوت می کند. به نظر ما بعضی از مولفه ها در سبد 
معیشت خانوار که اثر زیادی ندارد، طبق تعریف مرکز آمار وجود 
دارد و بنابراین سبد مصرف خانوار را بررسی می کنیم که برای 

سال 98 سبد یک خانوار ماهانه 3.8 میلیون تومان هزینه دارد.
به گفته توفیقی، سبد معیشــتی حداقل ها را برای خانوار 
کارگری در نظر می گیرد و اینکه تورم این ســبد امسال چقدر 

خواهد بود، مبنای مذاکره در شورای عالی کار خواهد بود.
وی گفت: 13میلیون و و 500هزار کارگر بیمه شده مستقیم 
تامین اجتماعی در کشور داریم که حدود 65 تا 70درصد از آنها، 

حداقل  بگیر هستند.
توفیقی در پاسخ به این پرسش هر یک از اقلام سبد معیشت 
هزینه خانوار چه وزنــی دارد، گفت: قبلا طبق معیارهای بانک 

مرکزی بررسی می شد اما الان از اســتاندارد مرکز آمار ایران و 
استاندارد CIP پیروی می کنیم. اقلام این سبد دارای 1۲ مولفه 
مانند هزینه مسکن، پوشــاک، درمان، بهداشت و موارد دیگر 
است و متشکل از 430 قلم کالاست که هزینه این سبد مصرفی 

بررسی می شود.
وی گفت: جلسه بعدی کمیته مزد دوشنبه هفته آینده برگزار 

خواهد شد.

برگزاری پنجمین جلسه کمیته مزد شورای عالی کار

توفیقی: حدود 65 تا 70 درصد از کارگران، حداقل  بگیر هستند

عضــو کمیســیون اجتماعــی مجلس از 
تصویب کلیات طرح اعمال سه جانبه گرایی در 
ارکان عالی ســازمان تامین اجتماعی و بررسی 
بودجه متناســب برای همسان سازی حقوق 
بازنشستگان در نشســت این کمیسیون خبر 
داد. زهرا ساعی در گفت وگو با خبرگزاری خانه 
ملت در تشریح جزئیات دستورکار نشست روز 
یکشنبه )۲۲ دی ماه( کمیســیون متبوعش 

گفت: در این نشست موضوع اعتبارات لازم برای 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان در بودجه 
99 مورد بررســی قرار گرفت. نماینده تبریز در 
مجلس ادامــه داد: در بودجــه 99 مبلغ 4هزار 
میلیارد تومان برای برای همسان سازی حقوق 
بازنشستگان تعیین شده که برای تحقق این مهم 
کافی نبوده به همین دلیل ما مبلغ 8هزار میلیارد 
تومان را پیشنهاد دادیم و رئیس سازمان برنامه و 

بودجه هم قول داد که مبلغ 6 هزار میلیارد تومان 
برای آن تعیین کنند. وی تصریح کرد: مجلس در 
قانون برنامه ششم توسعه دولت را مکلف کرده تا 
همسان سازی حقوق بازنشستگان را عملیاتی 
کند اما هر سال در این خصوص با کمبود بودجه 
مواجه هستیم. ساعی خاطرنشان کرد: هم اکنون 
دریافتی برخی بازنشستگان بسیار پایین است، 
کمااینکه دریافتی بازنشستگان کنونی با افرادی 

که در سال های گذشته بازنشســته شده اند، 
تفاوت زیادی دارد. وی افــزود: در حال رایزنی 

هستیم که نحوه اجرای این مصوبه 
براساس گروه های مختلف 
بازنشسته، رده های شغلی، 
رتبه بندی و نظام پرداخت 
صورت گیرد و در نهایت هم 
در این نشست قرار شد 

پیشنهاد صندوق های 
بازنشستگی در این 
خصوص به صورت 

مکتوب به این کمیسیون ارائه شــده تا آن را از 
طریق کمیســیون تلفیق بودجه 99 پیگیری 
کنیم. ساعی با اعلام اینکه در این نشست کلیات 
طرح اعمــال ســه جانبه گرایی در ارکان عالی 
سازمان تامین اجتماعی نیز به تصویب رسید، 
اظهار کرد: سه جانبه گرایی بخش خصوصی، 
دولت و کارگران در دنیا از اهمیت به سزایی 
برخوردار اســت، ضمن اینکه ما با این 
روش به دنبال تعمیق بخشی و 
ایجاد تعامل میان این سه 

ضلع هستیم.

عضو کمیسیون اجتماعی خبر داد:

تصویب کلیات طرح سه جانبه گرایی در ارکان عالی تامین اجتماعی

آهنی ها: احیای تعاونی ها 
و اتحادیه ها، عامل مهمی 
در تامین مسکن کارگران 
و کارکنان است. اگر دولت 
در این راستا حمایت کند 

و تسهیلات کم بهره در 
اختیار تعاونی ها قرار دهد، 

می توان تا حد بسیاری 
مشکلات مسکن را برطرف 

کرد

چمنی: تفاهم نامه ای که 
وزارت کار با وزارت مسکن 
منعقد کرد در دید عمومی، 

شاید تفاهم نامه خوبی باشد 
اما اینکه کارگران مشمول 
را چه کسی معرفی می کند 

بحث مهمی است
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